

## SENEGAL

### **Access to safe abortion in cases of rape and incest has become an urgent and absolute necessity: a statement on behalf of the Task Force for Legal Access to Safe Abortion in Senegal, Association of Senegalese Women Lawyers**

by Soukeyna Diallo Ndao, Amy Sakho



*Le Sénégal a signé et ratifié tous les instruments juridiques internationaux et régionaux relatifs à la protection des droits de la personne humaine en général et des droits des femmes et des enfants en particulier dont le Protocole à la Charte africaine des droits de l'homme et des peuples relatif aux droits des femmes en Afrique, dit Protocole de Maputo.*

*L'article 14 du Protocole de Maputo met à la charge des Etats parties l'obligation de donner accès à l'avortement médicalisé aux femmes et aux filles enceintes suite à un inceste, un viol ou toute autre forme d'agression sexuelle, ou lorsque la santé mentale ou physique de la femme ou de la fille enceinte est en danger ou encore lorsqu'il y a risque sur la vie de la femme, de la fille enceinte ou du fœtus.*

*L'Etat du Sénégal a voté la loi de ratification de ce Protocole depuis 15 ans, il est plus que temps que les dispositions de l'article 14, consacrant l'accès aux droits de la santé de la reproduction soient mises en œuvre.*

*La pénalisation de l'avortement est contraire aux engagements internationaux du Sénégal en matière d'interruption de grossesse; elle est d'autant plus discriminatoire que le Code de la Famille interdit l'action en indication de paternité si le présumé père d'un enfant, refuse de reconnaître sa paternité (article 196 du Code de la Famille)...*

*L'éducation à la santé sexuelle et reproductive n'est pas institutionnalisée, l'accès à la contraception et aux services de santé sexuelle et reproductive est faible.*

*La censure sociale et les pressions socioculturelles répriment fortement les naissances hors mariage.*

*Le rapport sur la situation des droits des femmes dans les lieux de détention au Sénégal en 2015, révèle que 16% d'entre elles sont incarcérées pour infanticide et 3% pour le délit d'avortement.*

*Au Sénégal, après l'adoption de la loi criminalisant le viol et la pédophilie en janvier 2020, l'accès à l'avortement médicalisé en cas de viol et d'inceste est devenu une urgente et absolue nécessité.*

#### **Text in English**

Senegal has signed and ratified all international and regional legal instruments relating to the protection of human rights in general and the rights of women and children in particular, including the Protocol to the African Charter on Human and Peoples' Rights, on women's rights in Africa, known as the Maputo Protocol.

Article 14 of the Maputo Protocol imposes on States Parties the obligation to provide access to safe abortion for women and girls who are pregnant following incest, rape or any other form of sexual assault, or when the mental or physical health of the pregnant woman or girl is in danger, or when there is a risk to the life of the pregnant woman, girl or fetus.

The State of Senegal ratified the Maputo Protocol 15 years ago. It is high time that the provisions of Article 14, enshrining access to reproductive health and rights, be implemented. The criminalisation of abortion is contrary to Senegal's international commitments on termination of pregnancy; it is all the more discriminatory since the Family Code prohibits legal action to require acceptance of paternity if the presumed father of a child refuses to recognise his paternity (Article 196 of the Family Code).

Sexual and reproductive health education has not been institutionalised in schools, and access to contraception and to sexual and reproductive healthcare services is poor.

Social censorship and socio-cultural pressures strongly suppress births outside marriage.

The report on the situation of women's rights in places of detention in Senegal in 2015 revealed that 16% of them were imprisoned for infanticide and 3% for the offence of abortion.

In Senegal, following the adoption of the law criminalising rape and paedophilia in January 2020, access to safe abortion in cases of rape and incest has become an urgent and absolute necessity.

[FULL TEXT](#) ; [VISUAL](#)